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Proiectul Alumni a prins contur în Universitatea 
de Medicină, Farmacie, Științe și Tehnologie 
„George Emil Palade” din Târgu Mureș în urmă 
cu câțiva ani și s-a transformat treptat într-o 
comunitate formată din absolvenți UMFST care 
își desfășoară activitatea profesională în toate 
colțurile lumii.

Parcurg, de fiecare dată, cu emoție paginile 
revistei Alumni, sunt curios și bucuros să aflu noi 
povești de succes ale absolvenților UMFST, care 
sunt astăzi profesioniști desăvârșiți în domeniile 
lor de activitate și ambasadori ai Universității în 
lumea întreagă. Ei sunt modele pentru tânara 
generație, pentru actualii noștri studenți, tineri 
însetați de cunoaștere și dornici de a atinge cele 
mai înalte culmi.

Alumni reunește generații de absolvenți. Toți au 
în comun atașamentul față de Universitatea care 
i-a format ca oameni și ca profesioniști, care le-a 
deschis noi orizonturi și le-a insuflat convingerea 
că educația reprezintă cea mai bună investiție pe 
care o pot face.

E Pluribus Unum!

Rector,
Prof. univ. dr. Leonard Azamfirei



Universitatea de Medicină, Farmacie,
Științe și Tehnologie îl are ca patron
spiritual pe George Emil Palade.
Purtăm cu onoare și responsabilitate
numele savantului român, laureat al
Premiului Nobel pentru Fiziologie sau
Medicină, recunoscut la nivel mondial
ca unul dintre creatorii biologiei
celulare moderne.

George Emil Palade s-a născut la Iaşi și a
urmat Facultatea de Medicină a Universității
din București, unde a obținut note maxime,
de la examenul de admitere, până la cel de
licență. Ulterior, George Emil Palade a devenit
doctor în medicină, cu o teză pentru a cărei
documentare a organizat o expediție în Marea
Neagră, în vederea realizării unor studii pe viu
ale delfinului.
Palade a fost, încă din timpul studenției,
preparator, apoi asistent şi şef de lucrări,
devenind conferenţiar universitar la Catedra
de Anatomie a Facultăţii de Medicină din
Bucureşti, condusă de profesorul Francisc
Rainer.

După mutarea în Statele Unite ale Americii, a
fost angajat cercetător și „visiting professor”
la Universitatea Rockefeller din New York,
urmând cei mai de succes ani din cariera
savantului, sub îndrumarea omului de știință
Albert Claude, de la Rockefeller Institute
for Medical Research, unde a ajuns şeful
Departamentului de Biologie Celulară. În
1972, Palade s-a transferat ca profesor de
biologie celulară la Universitatea Yale din
New Haven (Connecticut), unde a condus,
de asemenea, Departamentul de Biologie
Celulară.

În 1974, George Emil Palade a fost laureat cu
premiul Nobel pentru Medicină, împreună
cu Albert Claude, de la Universitatea Liberă
din Bruxelles şi cu Christian de Duve, de la
Universitatea „Rockefeller” din New York,
pentru „descoperirile lor privind organizarea
structurală şi funcţională a celulei”.

George Emil Palade a revenit de mai multe ori în 
România și s-a implicat în deschiderea Institutului 
Celular de Biologie şi Patologie „Nicolae 
Simionescu” din București. 

Contribuția științifică a lui George Emil Palade a 
fost recunoscută la nivel internațional. Savantului 
român i-au fost conferite numeroase premii și 
distincții: „Premiul Passano” (1964),
„Premiul Albert Lasker” (1966), „Premiul
Hurwitz” (1970), „National Medal of Science”
(1986), a devenit membru al Academiei de Arte şi 
Ştiinţe din New York, al Academiei
Americane de Ştiinţe, membru de onoare al
Academiei Oamenilor de Ştiinţă din România
şi membru fondator - preşedinte de onoare
al Fundaţiei Naţionale pentru Ştiinţă şi Artă
a Academiei Române, membru de onoare din
străinătate al Academiei Române. A primit,
din partea Preşedinţiei României, Ordinul
Naţional „Steaua României” în grad de Mare
Cruce şi în grad de Colan. Cu ocazia aniversării
centenarului nașterii lui George Emil Palade,
Banca Naţională a României a pus în circulaţie
o monedă din argint, iar ziua sa 
de naștere, 19 noiembrie, a fost 
desemnată prin Hotărâre de
Guvern, Ziua Cercetătorului şi 
Proiectantului din România.

S-a stins din viață în 2008, la San 
Diego, la vârsta de 96 de ani. 
Cenușa i-a fost împrăştiată de 
copiii săi, în Masivul Bucegi. 

G.E. PALADE
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UMFST G.E. PALADE 
TÂRGU MUREȘ 
O EXPERIENȚĂ DE 
EXCELENȚĂ ACADEMICĂ 

Universitatea de Medicină,  Farmacie,  Științe  și 
Tehnologie „George Emil Palade” din Târgu Mureș, un 
sanctuar academic emblematic, binecunoscut în țară 
şi în străinătate, funcționează de mai bine de șapte 
decenii. 
 
Clădirea, care găzduiește sediul central al 
Universității de Medicină, Farmacie, Ştiințe şi 
Tehnologie „George Emil Palade” din Târgu Mureș, a 
fost construită între anii 1906-1907, după un proiect 

conceput de frații Grϋnwald, în stil secesionist. 
Inițial, clădirea a găzduit o școală militară care a fost 
inaugurată în 1909.

Suntem moștenitorii și mesagerii unor 
culturi distincte, care s-au influențat reciproc. 
Armonizarea acestora într-o formă constructivă 
de multiculturalism induce un efect sinergic 
și reprezintă, totodată, un factor major pentru 
progresul Universității. 
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Cei aproape 13.000 de studenți, cifră ce reprezintă 
peste 10% din populația Târgu Mureșului, sunt 
înmatriculați la programele de licență, master, 
doctorat și rezidențiat de la cele șapte facultăți.
Universitatea este competitivă atât prin cursurile 
care păstrează  componenta tradițională, cât și prin 
progresul dobândit prin modernizarea continuă sau 
prin sincronizarea permanentă cu cerințele globale 
de competențe pe piața muncii.
 
Aparținem unei comunități academice cu o dinamică 
specifică, ceea ce ne determină să abordăm inițiative 
ştiințifice şi culturale majore, precum și eforturi de 
extindere și de internaționalizare. 
 
În 2019, UMFST G.E. Palade Târgu Mureș a inaugurat 
campusul din Hamburg (Germania), care se ridică 
la cele mai înalte standarde occidentale, în care 
studenții se formează cu profesori şi după o curriculă 
a UMFST G.E. Palade Târgu Mureş. În anul 2022 a avut 
loc deschiderea unei noi extensii, la Bistriţa.
 
UMFST G.E. Palade Târgu Mureș este singura 
universitate pe domeniul Sănătate cu predare în 
limbile maghiară și engleză, alături de limba română. 
 
UMFST G.E. Palade Târgu Mureș este accesibilă 
tuturor cetățenilor români și străini, fără nici un fel de 
discriminare, și oferă la nivel de centru de excelență 
servicii de cunoaștere și competență sub diverse 
forme: pregătire inițială și continuă de specialiști, 
cercetare, expertiză și consultanță în domeniul ei de 
competență.
 
Noi onorăm istoria, prin proiecte unice în România. 
UMFST G.E. Palade Târgu Mureș va construi și va 
administra Spitalul Clinic Universitar  „George 
Emil Palade”, precum și Centrul de Dezvoltare a 
Competențelor pentru Personalul din Sistemul 
Public de Sănătate. Suntem și prima instituție 
de învățământ superior din România în care va 
funcționa un liceu, în care se vor pregăti viitorii 
studenți ai Universității. 
 
Avem o tradiție de aproape 80 de ani în 
învățământul de excelență din România și suntem 
ancorați în cele mai noi trenduri în educație. Investim 
în viitor, oferim încredere și depășim împreună 
orice provocare. Călătorim alături de fiecare dintre 
studenții noștri, în dorința lor de a atinge potențialul 
maxim. Aici începe călătoria spre înălțimi! 

E PLURIBUS UNUM.

Clădirea actualei universități 
a fost construită după un 
proiect conceput de frații 

Grϋnwald 

SCURT ISTORIC

Regele Mihai I al României 
a semnat Decretul-lege de 
înființare a Universității de 

Medicină și Farmacie din 
Târgu Mureș.

În anul 2018, Universitatea 
de Medicină și Farmacie a 
fuzionat cu Universitatea 

„Petru Maior”, din procesul 
unificării rezultând 

Universitatea de Medicină, 
Farmacie, Științe și 

Tehnologie „George Emil 
Palade” din Târgu Mureș.

 

În anul 2022 a avut 
loc deschiderea unei 

extensii a Universităţii 
de Medicină, Farmacie, 

Ştiinţe şi Tehnologie 
„George Emil Palade” din 

Târgu Mureş, la Bistriţa.
 
 

IMF a obținut dreptul de a 
organiza studii doctorale. 

Inaugurarea, în clădire, a 
școlii militare 

Instituția a fost denumită 
Institutul Medical  și  
Farmaceutic (IMF)  din 
Târgu Mureș. 

IMF a fost redenumit în 
Universitatea de Medicină 
și Farmacie.  
 

În 2019 a fost inaugurat 
campusul din Hamburg 
(Germania), într-o extensie 
a universităţii din Târgu 
Mureș, într-un campus 
modern, la standarde 
occidentale, cu profesori şi 
după o curriculă a UMFST 
Târgu Mureş.

În anul 2023 a fost 
inaugurat Colegiul UMFST 
„George Emil Palade”, 
filiala Târnăveni.
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Claudiu Constantin Crișan 
DESS, BA in Managementul Afacerilor
Senior Supply Chain Manager
Groupe Renault, Paris, Franta
Universitatea „Petru Maior” din Târgu Mureș
Facultatea de Științe și Litere, specializarea 
Managementul Firmei
Promoția 1999

Visurile pot deveni realitate. Nu vă fie frică să 
visați.

Unii profesori ai generației noastre (absolvenți 
de școala generală în 1990) ne numeau 
„generație de sacrificiu”. Ei bine, lucrurile nu sunt 
mereu așa cum par.

Originar din Târgu Mureș, drumul mi-a fost 
deschis de tatăl meu, Constantin, profesor de 
matematică-fizică, și de mama, Maria, expert 
contabil. Am crescut în jurul Cetății, la o 
aruncatură de băț de liceele „Papiu”, „Unirea”, cât 
și de fostul „Institut de subingineri”.

Am absolvit secția de informatică a Liceului 
„Bolyai Farkas” în 1994 și am urmat în paralel 
cursurile de „Tehnologii de mecanică fină” și 
„Managementul firmei”, ambele în cadrul 
Universității „Petru Maior”, astăzi parte 
integrantă a UMFST. Au fost ani solicitanți, dar 
extrem de bogați. Țin să mulțumesc pe această 
cale unor profesori de exceptie – prof. dr. ing. 
Liviu Marian, prof. univ. dr. Petruța Blaga, conf. 
univ. dr. Eva Voșloban, prof. dr. ing. Gabriela 
Strnad. Sub îndrumarea dânșilor, am propus 
șase lucrări la sesiuni de comunicări științifice, 
încununtate cu un premiu I în 1998.

În anul 1997, am obținut o bursă tip “summer 
job” prin programul Tempus, la Université de 
Haute-Alsace, în Franța. Trei luni petrecute la 
Mulhouse mi-au deschis ochii în multe privințe 
și m-au ajutat să îmi conturez visul profesional, 
de a lucra în Franta, pentru un constructor de  
automobile. Descoperirea universului european, 
a societății franceze, standardul înalt de viață 
au reprezentat tot atâtea șocuri pozitive. Mi-
am dezvoltat percepția asupra posibilităților 
profesionale,  am realizat că „se poate” și că, în 
ciuda multor idei preconcepute, România nu 
este la coada  Europei (exemplu: eram singurul 
din companie capabil să lucreze in AutoCAD – 
proiectare asistată de calculator).

La sfârșitul verii 1997, m-am întors în țară plin de 
încântare și speranță. În 1999, după terminarea 
facultăților, m-am angajat în cadrul companiei 
Aquaserv pe poziția de asistent al directorului 
tehnic, ing. Kiss Géza. Timp de 18 luni am 
coordonat implementarea Oracle applications 
în serviciul de aprovizionare. Nu am neglijat 
ameliorarea părții teoretice. Am demarat 
programul MBA propus de CODECS. Mereu în 
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goană după noi cunoștințe și experiențe, am 
desfășurat în paralel și o activitate în MLM (multi 
level marketing) în vânzarea de asigurări de 
viață, prin Safe Invest îmi construisem o echipă. 
Totul era frumos, dar foarte deosebit de visul 
din 1997, astfel încât în ianuarie 2001 mi-am 
luat inima în dinți, un geamantan și am plecat 
să descopăr lumea prin prisma Bucureștilor. Am 
condus echipe de vânzări în mai multe firme, 
de exemplu în grupul Media Pro. În toamna 
aceluiași an am candidat pentru o bursă de 
master în afaceri prin programul Copernic, 
la Paris. Conceput după Revoluție, pentru a 
forma viitori manageri pentru Europa de Est, 
programul era deja la a zecea ediție. Am câștigat 
un loc, iar toamna anului 2002 m-a văzut 
debarcând în Orașul Lumină.

O experiență fantastică. După șapte luni 
superbe, petrecute între 4 Grands Ecoles 
franceze, grupul cosmopolit de 53 de colegi 
est-europeni și monumentele pariziene, am 
demarat un stagiu de 8 luni în grupul Renault, la 
Tehnocentru, un orășel de 13.000 de persoane. 
La absolvirea programului de master, am fost 
angajat. 

Multe din noțiunile asimilate în facultate au fost 
prețioase: comunicare, marketing, management 
de proiect, managementul transporturilor, 
concepte gen strategie de localizare, drum critic.
Dimensiunea uriașă și internațională a 
companiei, aflată pe val prin alianța cu Nissan, 
mi-a oferit perspectiva de a mă perfecționa  în 
managementul achizițiilor și al logisticii, cât și în 
lumea exclusivistă a consultingului intern. Am 
apreciat îndeosebi șansa de a conduce proiecte 
pe 4 continente, de a cunoaște mulți oameni 
si culturi deosebite. Proiectele mele au avut 
recunoaștere și au fost date ca și referință noilor 
angajați, iar rutele de transport deschise de 
mine către și dinspre Rusia au funcționat până 
în 2022. 

În același timp, am căutat mereu să îmi 
ameliorez cunoștințele teoretice: mai mulți ani 
de studii la Open University Business School 
au fost răsplătiți de o diplomă profesională 
în management și strategie, iar studiile în 
logistică și managementul transformării, de alte 
certificări recunoscute în domeniu.
Astăzi, dupa 22 de ani în Franța, pot spune că 
am reușit să îmi ating țelul profesional. Alături 
de soția Mihaela și de copiii Alexandre și Clara, 
mă concentrez, o dată în plus, pe ameliorarea 
imaginii României la nivel internațional. Daca în 
2002 am fost primit cu remarca „Sunteți român? 
Îmi păreți cam alb la piele!”, în prezent promovez 
cultura și limba română în cadrul Consiliului 
European din primăria orașului nostru. Cu 
rezultate promițătoare!  

Îi mulțumesc lui Liviu Ciucan-Rusu pentru oferta 
a interveni, inspirațional, sper, pentru noile 
generații.
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Aurel-Claudiu Vartolomei
Medic specialist ortodonție și ortopedie 
dento-facială
Doctor în științe medicale – domeniul 
ortodonție
Universitatea de Medicină și Farmacie din 
Târgu Mureș
Facultatea de Medicină Dentară, programul 
de studii Medicină Dentară 
 Promoția 2016

Povestea UMF s-a încheiat pentru mine în anul 
de glorie 2016. Trecuseră 6 ani de facultate pe 
care încercam sa îi conștientizez și să îi cuprind 
în câteva gânduri de pe scaunul din rândul al 
20-lea din Piața Teatrului în a 22-a zi a lunii iunie, 
alături de sute de alți absolvenți.

Încercând să călătoresc prin timp, îmi 
amintesc cu enormă bucurie de experiența 
Work&Travel din SUA, o vară definitorie din 
multe puncte de vedere pentru mine. Îmi 
amintesc de toate activitățile cultural-artistice 
pe care le-am întreprins cu atâta entuziasm, 
de implementarea proiectului „Și UMF-ul are 
talent”, de fiecare Medifun și de multitudinea 
de situații și momente care au declanșat 
atâtea amintiri plăcute. Sigur, printre toate 
acestea, nu uit de cursurile și lucrările practice, 
de anxietatea examenelor și de miile de ore 
petrecute cu cărțile în brațe. Încă din primul 
an începusem să ma angrenez în congrese pe 
tot cuprinsul țătii, să prind gustul cercetării 
științifice și a remunerației pentru aceasta. Cred 
că pot numi cei 6 ani 
ca fiind cea mai aleasă 
perioadă din întreaga 
existență până în acest 
moment. Atâția oameni, 
atâtea contexte noi!
A urmat un examen de 
rezidențiat încununat 
cu succes prin trofeul 

ortodonției și ortopediei dento-faciale. Am avut 
onoarea de a fi îndrumat în acești următori 3 ani 
(2017-2019) de către doamna Profesor Păcurar 
Mariana care a devenit reperul și modelul meu 
în ceea ce privește profesionalismul și empatia 
umană. Rămâne în continuare pe această 
poziție și nu întrevăd șanse de detronare. Pe 
drumul formării mele, am oprit și în stația 
Masteratului de Cercetare Șiințifică Avansată 
Medico-Farmaceutică (2018) care mi-a oferit 
ocazia unei burse Erasmus de 2 luni de zile în 
Portugalia, la Facultatea de Medicină Dentară 
din Porto. Călăuzit și acolo de un alt cadru 
extraordinar, doamna Profesor Pollmann 
Maria Cristina, am pus bazele viitoarei teze de 
doctorat. După încă 4 ani de zile cu zeci de ore 
petrecute în laboratorul Institutului de Cercetări 
Raluca Rîpan din Cluj, cu sute de ore petrecute 
în fața laptopului, mă regăseam în fața celor 
două distinse doamne, a altor membri deosebiți 
ai comisiei de doctorat, precum și a persoanelor 
celor mai apropiate, prezentându-mi munca cu 
multă seriozitate și multă emoție. Summa cum 
laude!

Partea clinică a drumului meu profesional și-a 
făcut bine simțită prezența încă din primul an 
de rezidențiat și pentru asta manifest toată 
recunoștința față de Universitate, spital și 
doamna profesor. Am avut ocazia de-a lungul 
timpului să colaborez cu clinici din Brașov, din 
Alba și din București. Astăzi, iată-mă aproape 
complet stabilit în București unde ambiția 
pornirii propriului business s-a concretizat deja 
în DC Orto.

Timpul trece repede, ni se spune mereu când 
suntem tineri. Pare un clișeu și nu facem decât 
sa îl luăm de-a gata. Este, foarte adevărat, 
important să ne bucurăm de fiecare etapă, să 
încercăm cât de mult să creștem, să acceptăm 
necunoscutul și să răspundem provocărilor, să 
nu subestimăm importanța expriențelor, să le 
dăm valoare și înțeles și să păstrăm concluziile 
aproape, să etalăm întotdeauna empatie față de 
ceilalți, să acceptăm cu demnitate perioadele 
grele, să nu fim duri cu noi și să ne permitem să 
suferim din când în când. 
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Miruna Bartelick
Resident physician specializing in Internal 
Medicine
George Emil Palade University of Medicine, 
Pharmacy, Science, and Technology of Targu 
Mures
Faculty of Medicine in English
Class of 2020 

I completed my medical studies at UMFST 
in 2020 and am currently continuing my 
professional journey in Targu Mures. I am a 
fourth-year resident physician specializing in 
Internal Medicine while concurrently pursuing 
a Ph.D. I was born in Sighisoara, Romania. When 
I was three years old, I moved to Germany 
and subsequently to Wisconsin, United States 
of America. I completed my primary and 
secondary school in the USA, where I lived 
for thirteen years. I should mention, however, 
that from the moment I left Romania, I always 
longed to find my way back. 

My dream of becoming a doctor started very 
early on; I was about 10 years old when I was 
made aware of the devastating consequences 
an illness can have on a family. From then on, I 
was determined to be part of the solution.  In 
2014, I made both of my dreams come true: I 
was accepted into a medical program at UMFST, 
and moved back home.

The English section of UMFST gave me an 
instant sense of belonging. It was incredible. I 
had grown up in the USA, a country renowned 
for being a melting pot of all of the world’s 
cultures, and now I was part of a group of 
students with backgrounds just as diverse. And 
so began an enriching 6 years.

One of the aspects I found most valuable 
throughout my years of study is the university’s 
focus on incorporating a hefty bedside 
component in our education. This took our 
studies from the abstract theory of a text 
book’s page and into the practical affairs of 
a doctor’s job. It allowed us to learn the art 
of communicating with a patient under the 
watchful eyes of our professors, teaching 
us how to listen in such a way as to be able 
to correlate a patient’s words with possible 
medical afflictions effectively. I am thankful for 
this skill every day.

After graduating from UMFST, I took the 
Romanian residency exam and began working 
in 2021 at the Emergency County Hospital 
of Targu Mures, in the Internal Medicine 
department. During the initial six months of 
my residency, I had the wonderful opportunity 
to work with Associate Professor Dr. Simona 
Muresan, who took great interest in my 
education and shared with me a great deal of 
the wisdom she’d acquired throughout her 
career. 

At the end of my first year of residency, 
I became a PhD candidate in the field of 
endocrinology, under the tutelage of Prof. 
Dr. Ionela Pașcanu. Professor Pașcanu has 
been a mentor to me since my fourth year 
of medical school; she’s helped me map out 
my career and has always been there when 
I needed advice or support. My research is 
focused on the diagnosis of osteosarcopenia 
in postmenopausal women. I am committed 
to expanding my knowledge in this field, both 
during and after my doctoral studies as I intend 
to pursue a second specialty in Endocrinology.
My experience at UMFST molded me into 
the person I am today. I am grateful for our 
committed professors and the entire university 
staff, who have transformed this journey 
into an enriching experience of personal and 
professional development.
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Elena Cucerdean (ant. Munteanu)
Farmacist specialist farmacie clinică
Spitalul Municipal „Dr. Gheorghe Marinescu” 
Târnăveni, județul Mureș

Universitatea de Medicină și Farmacie din 
Târgu Mureș
Facultatea de Farmacie, programul de studii 
Farmacie
Promoția 2010
Motto: “I would rather die of passion than of 
boredom.” Vincent van Gogh

Despre provocările unei profesii și satisfacția 
profesională

Anul acesta se împlinesc 14 ani de când 
profesez ca farmacist. Cum a început? Alegerea 
mea profesională are rădăcini în copilărie. Copilă 
fiind, eram fascinată de doamna farmacist din 
farmacia de unde ne ridicam rețetele prescrise 
de medic, fiind cea căreia ne adresam cel mai 
des când aveam vreo problemă de sănătate. 
Avea o farmacie curată, amenajată cu bun gust, 
cu un aer proaspăt și presărat subtil cu miros 
de medicamente. Doamna farmacist avea 
o prezență angelică. Era frumoasă, plină de 
energie pozitivă, cu halat alb imaculat și o ținută 
impecabilă. Știa mereu de ce aveam nevoie 
pentru problema cu care ne prezentam și, nu 
știu prin ce minune, știa exact ce dulap sau 
sertar să deschidă pentru a alege cutia ce urma 
a fi eliberată dintre miile de cutii care umpleau 
rafturile. Ea a fost cea care a trezit în mine 
dorința de a „cunoaște” medicamentele și de a 
ajuta pacienții.
 

Așa că, în 2005 m-am înscris la Facultatea de 
Farmacie din cadrul UMF Târgu Mureș, cum 
se numea universitatea la acea vreme, iar în 
facultate am înțeles că există foarte multe 
posibilități profesionale după finalizarea 
studiilor. În 2010, anul absolvirii, am ales să îmi 
desfășor activitatea profesională în farmacii 
comunitare de lanț și individuale. Între timp 
am simțit că vreau să studiez și să mă implic 
mai mult în terapia pacienților, fiind atrasă 
foarte tare de specialitatea de farmacie clinică. 
Drept urmare, m-am înscris la concursul 
național de Rezidențiat și, după obținerea 
titlului de farmacist specialist, în decembrie 
2019 am ocupat postul de farmacist specialist 
în specialitatea Farmacie clinică la Spitalul 
Municipal „Dr. Gheorghe Marinescu” din 
Târnăveni.

În momentul în care m-am prezentat la post 
în Târnăveni, niciun spital din Târgu Mureș nu 
avea angajat farmacist clinician care să practice 
farmacie clinică în colaborare cu personalul 
medical. În județul Mureș, era doar la Luduș, iar 
în România erau puțini, cu atribuții mai mult 
sau mai puțin specifice, în funcție de postul 
ocupat, drept urmare nu exista un model clar de 
urmat. Încăpățânată din fire și cu respect pentru 
specialitatea pe care am ales-o, profesorii 
care m-au îndrumat și pacienții pentru care 
statul român m-a pregătit, nu am acceptat sub 
nicio formă atribuții care nu aveau legătură 
cu farmacia clinică. Eram una la 540 de paturi 
și timpul era extrem de limitat pentru cât 
doream să fac. Așadar, am reușit cu susținerea 
superiorilor ierarhici și Colegiului Farmaciștilor 
din România, filiala Mureș, să întocmesc o 
fișă de post cu atribuții de farmacie clinică, 
adaptată spitalului în care lucrez, ținând cont 
de Curriculum de pregătire în rezidențiat și 
Standardele de Acreditare ale ANMCS.
Faptul că spitalul se afla în proces de acreditare 
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atunci când m-am prezentat la post și-a pus 
amprenta pe toată activitatea de farmacie 
clinică din cadrul spitalului, deoarece 
indicatorii cereau reglementarea activității 
de farmacie clinică în colaborare și acord 
cu părțile interesate (adică toate secțiile în 
acest caz), răspunzând la niște criterii clare, 
instruirea personalului sanitar implicat și 
difuzarea documentelor. Acest lucru presupune 
muncă multidisciplinară în care sunt implicați 
farmacistul clinician, farmacistul șef, personalul 
laboratorului de analize medicale, medicul 
curant, medicul epidemiolog și asistenții 
medicali.

Atribuțiile mele implică să particip la întocmirea 
protocoalelor terapeutice, propun introducerea 
de medicamente pe necesarele anuale în 
colaborare cu șefii de secții sau propun 
înlocuirea anumitor forme farmaceutice 
pentru o dozare corectă și eficiență mai 
bună, supervizez activitatea de dizolvări și/
sau diluări ale medicamentelor parenterale, 
sunt implicată în activitatea de prescriere și 
monitorizare a medicației, fac rapoarte și analize 
cu privire la modul de utilizare și prescriere 
a medicației, cu concluzii și recomandări 
de îmbunătățire a practicii, sunt membru 
în Consiliul Medical, Comisia de antibiotice, 
Comisia de farmacovigilență și pot face parte 
din orice altă comisie în cadrul căreia se fac 
recomandări cu privire la utilizarea științifică și 
rațională a medicamentelor, având ca sursă de 
informare în mod special reglementările oficiale 
și studiile aprobate. Rapoartele și analizele 
pe care le întocmesc se discută în cadrul 
Consiliului Medical sau celorlalte comisii, apoi 
sunt puse la dispoziția personalului medical 
printr-un sistem electronic intern. Fiecare 
medic decide să aplice recomandările așa 
cum consideră că e mai bine pentru pacientul 
tratat. Concret, orice recomandare consider că 

trebuie făcută în legătură cu dozele prescrise, 
interacțiunile medicamentoase cu posibil 
risc pentru pacienți, profilul de siguranță al 
unui medicament sau care are legătură cu 
reducerea rezistențelor bacteriene în spital, 
atunci când este vorba despre antibiotice, 
o comunic personalului medical implicat. 
Toate acestea sunt imposibil de realizat fără 
implicarea, susținerea și deschiderea medicilor, 
asistenților medicali și a superiorilor ierarhici. 
E o muncă de echipă. Am ales să explic de ce 
consider că o recomandare este cea mai bună 
pentru pacientul sau pacienții tratați, punând 
accent pe raportul beneficiu/risc și subliniind 
sursa de informare. Cred că aceasta a fost cheia 
succesului și estimez că în aproximativ 85% 
din cazuri se ține cont de părerea farmacistului 
clinian. Recunosc că m-am lovit și de reavoință, 
însă acest lucru s-a întâmplat în mod special 
la începutul activității. Sper că în timp îi voi 
convinge și pe colegii mei încă reticenți, că 
implicarea farmacistului clinician în activitatea 
de prescriere și monitorizare a medicației 
este cu beneficii enorme pentru pacient și 
sistemul sanitar, prin scăderea riscurilor la 
administrarea medicamentelor, gestionarea 
eficientă a interacțiunilor medicamentoase, 
scăderea polipragmaziei și scăderea costurilor 
prin alegerea celui mai eficient medicament cu 
raport beneficiu/cost în favoarea pacientului. 

Nu pot încheia aceste rânduri fără să le 
mulțumesc tuturor cadrelor didactice care 
m-au format și  m-au inspirat, dorind să îl 
amintesc în mod special pe domnul prof. univ. 
dr. Camil-Eugen Vari, colegilor mei farmaciști 
clinicieni încadrați în alte spitale din țară cu 
care colaborez constant pentru îmbunătățirea 
activității și, nu în ultimul rând, colegilor mei de 
la Spitalul Municipal „Dr. Gheorghe Marinescu” 
din Târnăveni, județul Mureș. 
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Marius-Iulian Moldovan
Avocat stagiar în Baroul Mureș
MMS Lawyers Târgu Mureș

Universitatea de Medicină, Farmacie, Științe 
și Tehnologie „George Emil Palade” din Târgu 
Mureș
Facultatea de Economie și Drept, programul 
de studii Drept
Promoția 2023

„Dacă lupți pentru ceea ce îți dorești nu ai cum 
să nu reușești” este principiul după care mi-am 
ghidat pașii pe plan profesional și personal. Mă 
numesc Marius Moldovan, am absolvit ca șef 
de promoție Facultatea de Economie și Drept, 
Universitatea de Medicină, Farmacie, Științe 
și Tehnologie „George Emil Palade” din Târgu 
Mureș, programul de studii Drept, promoția 
2023, și în prezent sunt avocat stagiar în cadrul 
firmei de avocatură Muntean, Miron-Sojka SCPA 
din Târgu Mureș.

După absolvirea studiilor de licență, am fost 
admis în profesia de avocat stagiar și am ales 
să îmi continui studiile în cadrul programului 

de master Instituții Judiciare și Profesii Liberale, 
UMFST G.E. Palade Târgu Mureș. Mărturisesc că 
este o performanță pentru mine, acum 5 ani pe 
băncile facultății nu îmi imaginam că voi ajunge 
unde sunt acum dar privind în spate, după 
toată munca, toată ambiția și determinarea 
zâmbesc pentru că am ajuns unde mi-am dorit. 
Experiența în cadrul Facultății de Drept a fost ca 
un puzzle: patru ani, patru etape în viața mea. 
Dacă în primii doi ani de facultate m-am axat 
foarte mult pe studiu, pe activități academice, 
în ultimii doi ani am pus foarte mult accent 
pe activitatea practică. Încă din studenție am 
fost genul de om foarte curios și deschis către 
activitățile extracurriculare.

Eu cred foarte mult că partea teoretică nu este 
suficientă să fii un bun jurist, un bun avocat. 
Este nevoie de mai mult. Aceste elemente le 
poți cunoaște prin intermediul activităților de 
voluntariat, conferințe, sesiuni de comunicări 
științifice, procese simulate și stagii de practică, 
toate acestea au reprezentat un real ajutor în 
atingerea rezultatelor. 
De exemplu, în cadrul proceselor simulate 
îți dezvolți abilitatea de a vorbi în public, îți 
depășești tracul și consolidezi baza teoretică 
prin latura pragmatică a dreptului. În cadrul 
asociațiilor studențești se dezvoltă diverse 
proiecte care pun bazele unor prietenii între 
studenți, unor grupuri de lucru. Cei care 
consideră că pot face o performanță în acest 
domeniu fără a cunoaște lucrul în echipă 
au o idee profund greșită. Am participat la 
evenimente, am făcut parte din echipa de 
organizare a unor spectacole, iar astfel am văzut 
cum este să privești și din alt punct. Aceste 
voluntariate te dezvoltă ca om, nu neapărat 
ca profesionist. Analizând în retrospectivă, 
realizez cât de mult m-au ajutat anii facultății 
în formarea mea ca profesionist al dreptului, 
dar mai ales ca om, de aceea recomand tuturor 
studenților implicarea în cât mai multe activități 
extracuriculare.

În cazul meu, participarea la cursuri, seminarii 
și absolvirea Facultății de Economie și Drept a 
însemnat un prim pas spre lumea dreptului și 
bucuria de a practica avocatura cu pasiune. Eu 
nu am vrut să devin avocat, dar modul în care 
am parcurs anii de facultate m-au adus aici. 
Cred cu tărie că profesia este cea care te alege 
pe tine. Îmi aduc aminte după ce am câștigat 
în anul I un proces simulat și am luat premiu 
pentru cel mai bun avocat pledant, mi-am dat 
seama că s-ar putea ca acesta să fie un drum 
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bun pentru mine. Și, pe de altă parte, profesorii 
m-au încurajat către această direcție. Unii 
dintre profesori și-au îndeplinit clar misiunea 
de dascăl și, mai mult decât atât, misiunea de a 
transmite studenților faptul că mediul academic 
ne va dezvolta și ajuta să fim oameni, în spatele 
cunoștințelor, legislației, și teoriilor doctrinare.

Profesia de avocat este una dintre cele mai 
frumoase. Presupune foarte multe sacrificii: 
mult de învățat, apoi mult de muncă mai ales 
în perioada stagiaturii până te formezi și, cel 
mai important, nu poți să o faci dacă nu ești 
pasionat. După scurt timp am realizat că un 
aspect important în profesia noastră este 
munca în echipă, lucru care mi-a venit natural 
datorită multiplelor activități extracuriculare în 
care am fost implicat în cei 4 ani de facultate. 
Am norocul să fiu într-o echipă de profesioniști 
lângă care învăț foarte multe aspecte, nu 
nepărat teoretice sau practice, ci aspecte care 
te formează în primul rând ca om. O descriere 
scurtă se află în cele trei valori ale societății de 
avocatură MMS Lawyers: empatia, integritatea și 
profesionalismul.

Dintotdeauna am avut dorința de a învăța ceva 
nou și sunt recunoscător că am mentori precum 
domnul avocat dr. Raul Miron, un model de la 
care am învățat cele mai frumoase și profunde 
valori și, pe această cale, tind să-i mulțumesc 
pentru ajutorul acordat și încrederea pe care 
a avut-o în mine încă de la început. Mult 
succes în continuare tuturor absolvenților și 
viitorilor absolvenți, nu încetați să visați și cel 
mai important este să lupți pentru ceea ce îți 
dorești și astfel nu ai cum să nu reușești, pentru 
că luptând depui muncă, ambiție, determinare, 
iar în final, rezultatul nu este decât succesul 
desăvârșit.
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Mihnea Dorin Bloj 
Product developer, Delgaz Grid
Facultatea de Inginerie și Tehnologia 
Informației, programul de studii Inginerie 
economică industrială
Promoția 2019

Schimbând locul, timpul, gândurile și viitorul 
reușim sa ne creăm drumul în viața, un drum 
plin de provocări până acum. Cu toate ca nu 
a trecut mult timp de la absolvire, îmi aduc 
aminte cu mult drag de perioada studenției, 
unde ambiția și dorința de afirmare, de reușită 
au fost prezente încă din primele săptămâni. 
Am fost convins că la Târgu Mureș se poate face 
performanță, oportunitățile fiind numeroase și 
această convingere se menține încă.

Aceste țeluri au fost transpuse cu prilejul 
implicării în cadrul Asociației studențești 
ESTIEM, această apartenență m-a ajutat să mă 
dezvolt multilateral menținându-mi dorința 
de a pune numele universității în rândul celor 
mai prestigioase universități din Europa, prin 
participarea în numeroasele evenimente 
europene. Atenția la detalii și mindset-ul asupra 
calității m-au condus spre conceptul Lean Six 
Sigma, etapizat mai întâi în cadrul Universității 
Tehnice din Viena, Austria, mai apoi în cadrul 
Universității din Helsinki, Finlanda, unde am 
obținut certificări în această sferă. Am beneficiat 
și de două burse Erasmus, bursă de studiu în 
Paris, Franța, și bursă de practică de vară în 
Patras, Grecia. Acele momente rememorate îmi 
aduc un zâmbet de fiecare dată, experiențele 
care mi-au deschis alte orizonturi cu 
aplicabilitate directă în viața de inginer, pe de-o 

parte, iar, pe de altă parte, o viziune mai amplă 
asupra diversității culturale. Toate acestea au 
fost posibile datorită cadrelor didactice care ne-
au încurajat și ne-au susținut, modele și mentori 
în viața unui student, astfel sintagma „omul 
sfințește locul” și-a dovedit aplicabilitatea.

Provocările au continuat când m-am angajat în 
cadrul grupului E.ON România, unde programul 
de training s-a derulat în mare parte în perioada 
pandemiei COVID, timp în care am continuat 
să accept provocări și sa mă specializez pe 
dezvoltarea unor soluții inovative în această 
branșă. În contextul reducerii emisiilor și a 
tranziției la gaze verzi, am făcut parte din 
proiecte precum 20HyGrid, primul proiect din 
România în care s-a testat compatibilitatea 
hidrogenului în diferite concentrații la actualul 
sistem de distribuție de gaze naturale și 
aparatele de utilizare aferente.
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Instruirea profesională prin dobândirea 
unor cunoștințe temeinice a continuat în 
cadrul Universității din Karsruhe, Germania, 
în cadrul institutului DVGW, un organism de 
standardizare recunoscut pentru industria 
gazelor și apei, un centru de know-how tehnic 
și științific în sectoarele gazelor și apei și un 
inițiator și promotor al proiectelor de cercetare 
și inovațiilor. Cumulul de informații dobândite 
au condus la aprofundarea acestui domeniu 
prin începerea Școlii doctorale din cadrul 
Universității de Petrol și Gaze Ploiești.
În toți acești ani, am făcut parte din echipe de 
lucru ambițioase, am colaborat cu profesioniști 
desăvârșiți, alături de care ceea ce ne asumăm 
devine normalitatea de mâine. Perseverența 
este un factor puternic și strategic, trebuie să 
fim cel puțin la zi cu ceea ce se întâmplă la nivel 
european și global, în contextul în care aceste 
perioade cu schimbări majore neprevăzute, cât 

și neadaptarea la condițiile care pot apărea într-
un termen scurt pot duce la pierderi economice 
uriașe sau chiar dispariția unor afaceri care nu 
se pot adapta la timp. Toate aceste reușite au 
condus la includerea mea în cadrul Grupului 
European de Cercetare a Gazelor GERG. 
Utilizarea gazelor verzi și implicit reducerea 
emisiilor prin dezvoltarea și adaptarea unor 
soluții tehnologice într-un termen relativ 
scurt constituie o provocare continuă prin 
reducerea efectelor schimbărilor climatice 
generate de factorul uman, unde frecvent îmi 
folosesc principiile și bazele dobândite în cadrul 
Universității, de a asigura cel mai înalt nivel de 
siguranță și calitate.

Curajul, gestionarea eficientă a emoțiilor, 
afirmarea ideilor precum și gestionarea 
proiectelor, alături de un cumul vast de 
informații inginerești cât și abilități de 
management, realizez acum după absolvire, 
au fost clădite cărămidă cu cărămidă pe toată 
perioada studenției fără de care astăzi nu eram 
aceeași persoană, iar drumul cu siguranță ar fi 
fost altul.  Sunt recunoscător tuturor celor care 
au reușit să îmi transmită motivația și cele mai 
bune și de folos gânduri părinților, cadrelor 
didactice și persoanelor dragi, care mă susțin în 
tot ceea ce fac.
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Roxana Ioana Neagoe
Farmacist specialist, reprezentant medical
Universitatea de Medicină și Farmacie din 
Târgu Mureș
Facultatea de Farmacie, programul de studii 
Farmacie
Promoția 2018

Sunt absolventă a Facultății de Farmacie și 
în prezent lucrez ca reprezentant medical 
al companiei farmaceutice Gedeon Richter 
România. Încă din studenție am cochetat cu 
reprezentarea studențească, fiind membru 
în Senatul Universității și membru în Consilul 
Facultății. Totodată, implicare în cadrul 
Asociației Studenților Farmaciști a adus o 
contribuție semnificativă la dezvoltarea 
mea personală, organizație în care am fost 
președinte pentru doi ani, participând la multe 
activități de voluntariat care mi-au consolidat 
criteriile de bază pentru a-mi desfășură 
activitățile zilnice cu plăcere: comunicare, lucru 
în echipă sau leadership. Plăcerea participării 
la congrese am descoperit-o încă din anii 
studenției când participam (fie că organizator, 
fie că delegat) la congresele studențești, iar 
această activitate este încă partea preferată din 
atribuțiile locului de muncă. 

În anul trei de facultate am beneficiat de bursă 
de studii Erasmus+ în Liège, Belgia, perioadă 
în care am reușit să mă descopăr și să învăț că 
prin perseverență, orice realizare este posibilă. 

Pentru că studenția mi-a oferit cei mai frumoși 
ani din viață, în ultimul an de facultate mi-a fost 
foarte greu știind că voi finaliza studiile. Atunci 
am decis să continui cu masteratul Calitatea 
Medicamentului, Alimentul și Mediului în cadrul 
Facultății de Farmacie pentru a face trecerea mai 
ușoară de la viața de student la viața de adult 
și, totodată, pentru a aprofunda cunoștințele 
despre asigurarea și controlul calității 
medicamentului. Acest masterat este unul 
foarte important pentru colegii care lucrează în 
industria farmaceutică, însă acest domeniu nu 
mi s-a potrivit. În 2019 am absolvit masteratul 
iar în 2020 am decis că un an de pauză fară 
studii este suficient, așa că  am început un nou 
masterat: E-business Management și Marketing 
în cadrul Facultății de Economie și Drept a 
UMFST și, totodată,  am început rezidențiatul în 
Farmacie generală, devenind farmacist rezident 
în cadrul Spitalului Clinic Județean Mureș.
Experiența de doi ani în cadrul masteratului 
E-business Management și Marketing a fost 
una inedită, neavând un istoric academic 
în acest domeniu, însă faptul că lucrez în 
domeniul Marketingului Farmaceutic m-a ajutat 
atât la studii, cât și în carieră, înțelegând mai 
bine strategiile de business, comunicarea și 
relațiile publice, dar și multe aspecte ce țin de 
digitalizare.
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În anul 2023 am obținut titlul de farmacist 
specialist în Farmacie generală, fapt ce m-a 
motivat să profit de o nouă oportunitate de 
învățare și dezvoltare: noul masterat din cadrul 
Facultății de Farmacie UMFST  - Medicamentul 
de la Uz la Abuz, Farmacovigilență și 
Reglementare. Deși am parcurs doar două 
module în cadrul acestui masterat, am deja 
certitudinea că mă atrage domeniul și că 
Farmacovigilența ar putea fi o opțiune de 
lucru în viitor. Farmacovigilența are în vedere 
siguranța pacienților, aspect primordial pentru 
fiecare dintre noi cei care am depus Jurământul 
lui Hipocrate iar acest masterat mă pregătește  
să contribui și mai mult la îmbunătățirea acestui 
obiectiv.

La cinci ani de la absolvirea facultății sunt în 
continuare studentă (masterand) al aceleiași 
universități care m-a format ca profesionist în 
domeniul sănătății. La Facultatea de Farmacie 
nu înveți doar noțiuni ce țin de tratarea 
bolnavului, Facultatea de Farmacie și, implicit, 
Universitatea de Medicină, Farmacie, Științe și 
Tehnologie „George Emil Palade” Târgu Mureș iți 
insuflă dorința de cunoaștere, de progres și de 
educație continuă.

În ziua absolvirii mi-am propus ca tot ce fac, 
să fac cu pasiune și autenticitate și sunt unul 
dintre oamenii norocoși care fac ceea ce le 
place, astfel, eu nu simt că muncesc. Profesia de 
farmacist ne oferă oportunitatea să alegem, în 
funcție de personalitatea noastră, un domeniu 
care să ni se potrivească (farmacie comunitară 
sau de spital, cercetare, industrie, marketing, 
farmacovigilență sau regulatory), trebuie doar 
să experimentăm și să decidem.
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Stagiară în cadrul Direcției-Generale 
Traduceri a Comisiei Europene
Luxemburg
Universitatea „Petru Maior” din Târgu Mureș
Facultatea de Științe și Litere, programul de 
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Promoția 2018

Când am hotărât să mă înscriu la Facultatea de 
Științe și Litere a Universității „Petru Maior” nu 
știam prea multe despre profesia de traducător. 
Știam doar că aveam o afinitate pentru scris 
și pentru limbile străine. Studiasem limba 
engleză și, mai târziu, limba franceză la școală. 
Acum câțiva ani am găsit printre lucrurile mele 
un caiet în care scrisesem, cel mai probabil în 
gimnaziu, echivalenții expresiilor „Mulțumesc” 
și „Te iubesc” în toate limbile care utilizează 
alfabetul latin. Le luasem pe rând din lista lui 
Google Translate. M-am amuzat teribil, dar apoi 
mi-am dat seama că avusesem această înclinație 
lingvistică aproape din totdeauna. Totuși, am 
devenit conștientă de ea doar spre finalul 
liceului. 

În cei trei ani de facultate am aflat cât de greu 
este să stăpânești o limbă străină. Nu este de 
ajuns să o studiezi, trebuie să te înconjori de 
toate mediile care îți permit să o absorbi și să o 
asimilezi. Am mai aflat ce presupune profesia 
de traducător și cea de interpret. Îmi amintesc 
că am fost fascinată de interpretarea simultană 
și de rapiditatea cu care se desfășurau toate 
procesele. 

După ce am absolvit facultatea, în 2018, m-am 
înscris la Masterul European de Traductologie și 
Terminologie, în Cluj-Napoca. Chiar la începutul 
semestrului al doilea din ultimul an de master, în 
2020, a trebuit să plec din cămin, ca toți ceilalți 
studenți, și m-am întors în satul meu natal. Nu 
am reușit să-mi susțin lucrarea de disertație în 
acel an. Am obținut diploma doi ani mai târziu. 
Între timp, am încercat să îmi găsesc un loc de 
muncă de acasă și m-am înregistrat ca persoană 
fizică autorizată. Am lucrat la câteva proiecte 
de traducere mai mici și apoi în aprilie 2021 am 
început să furnizez servicii de interpretare prin 
telefon diferitelor instituții din Regatul Unit. Era 
ceva nou, însă aveam cunoștințe de bază despre 
interpretare și am zis să încerc. Mai apoi am 
vrut să mă perfecționez și am urmat un curs de 
interpretare în cadrul serviciilor publice (Public 
Service Interpreting).

În prezent, sunt stagiară în cadrul Direcției-
Generale Traduceri a Comisiei Europene. 
Comisia Europeană și Parlamentul European 
oferă stagii plătite care durează cinci luni. Eram 
încă studentă în Cluj când am aflat despre 
aceste stagii și în acel moment am știut că vreau 
să ajung acolo. Prima oară nu a fost cu succes. 
Mi-am mai încercat norocul încă o dată în 
ianuarie anul trecut și în mai am aflat că am fost 
selectată.

Această experiență m-a ajutat să mă cunosc mai 
bine și să-mi descopăr punctele tari, dar mai 
ales, punctele slabe. Mi-am făcut prieteni din 
toate țările membre ale UE. Am aflat mai multe 
despre cum funcționează instituțiile Uniunii 
Europene. Timp de 4 luni am trăit într-un mediu 
multicultural. Pe străzile acestei mici capitale, 
Luxemburg, am auzit vorbindu-se nenumărate 
limbi, inclusiv limba română. Și am ajuns să 
descopăr o țară deosebită, primitoare, cam 
ploioasă și mohorâtă în timpul iernii, dar de care 
îmi voi aminti cu drag.

18





Dr. Nucu-Alexandru Marica
Medic specialist urologie
Spitalul Clinic Județean de Urgență Bistrița
Universitatea de Medicină și Farmacie din 
Târgu Mureș
Facultatea de Medicină, programul de studii 
Medicină
Promoția 2016

De mic, amintirile mele sunt legate de medicină 
și de apropierea strânsă de oameni, însoțind-o 
pe mama, medic de familie, în vacanțele de 
vară, la dispensarul rural din apropierea Bistriței, 
unde își desfășura la acel moment activitatea. 
Au fost primele momente în care am înțeles 
rolul medicului în comunitate și impactul muncii 
sale, dar cred că, în timp, mi s-a sedimentat 
ideea că poți munci onest și cu rezultate în orice 
loc, atâta timp cât răspunzi nevoilor celor din 
jurul tău.

Am absolvit profilul de matematică-informatică 
al Colegiului Național „Liviu Rebreanu” din 
Bistrița și, mai ales la începuturi, am fost atras 
de matematică și științele exacte, cu participări 
la olimpiade și cercuri de excelență. Decizia de 
a da admiterea la Facultatea de Medicină din 
Târgu Mureș a venit pentru că, la finele zilei, îmi 
doream să fiu apropiat de oameni, inclusiv prin 
activitatea mea profesională.

Anii de studenție au venit cu numeroase 
provocări, dar și satisfacții pe măsură. Pe lângă 
participările la cursuri, lucrări practice, am avut 
ocazia să mă implic, inițial ca voluntar, ulterior 
coordonator, în proiectele de sănătate publică și 
educație medicală ale Ligii Studenților din Târgu 
Mureș. Pe măsură ce m-am regăsit între tineri 
frumoși, ambițioși și visători, am descoperit 
și alte vocații. Am avut ocazia să cunosc 
îndeaproape „nume  grele” ale medicinei, prin 
prisma conferinței studențești Marisiensis, 
oameni care inspiră prin realizările lor și prin 
aportul la binele comun, prin progresele 
științifice la care au contribuit. Privind înapoi, 
activitatea de student reprezentant în Senatul 
UMFST (la acea vreme UMF) și în FASMR ( 
Federația Asociațiilor Studențești din România) 
mi-a adus mari satisfacții, am legat prietenii 
trainice care au trecut testul timpului și am 
înțeles cât de importantă este viziunea, 
imaginea de ansamblu și stabilirea corectă a 
obiectivelor.

Am avut ocazia să particip la burse științifice 
pe parcursul facultății. Alături de colectivul 
de cercetare al Universității din Atena, am 
luat pentru prima oară cunostință cu ideea 
de Alumni, cu modul în care foști absolvenți 
ai universității, împrăștiați în toată lumea, 
colaborau în continuare și creșteau împreună 
prin ajutor reciproc. 

Primul contact cu urologia l-am avut în anul 4 
de facultate, în cadrul stagiilor universitare. Am 
rămas surprins de multitudinea de mijloace 
tehnice operatorii, tehnici minim invazive, 
conexiunea cu principii fizice și folosirea 
tehnologiei în realizarea actului medical, astfel 
încât în același an am fost acceptat cu bursă 
Erasmus timp de 3 luni în colectivul Centro 
Hospitalar Universitário de Santo António 
din Porto, Portugalia, o experiență care mi-a 
cimentat în suflet determinarea de a urma 
această specialitate. De asemenea, urma să 
profesez cu și pentru oameni și astfel mi se 
îndeplinea dezideratul.

După admiterea la rezidențiat, mi-am desfășurat 
activitatea ca medic rezident în cadrul 
Insitutului de Urologie și Transplant Renal și 
ulterior în cadrul Institutului Oncologic din Cluj-
Napoca. Perioada rezidențiatului a fost una grea 
din pricina volumului mare de muncă, a gărzilor 
numeroase și prin parctiparea ca voluntar în 
echipa de prelevare de organe de la donatorii 
în moarte cerebrală și în cea de transplant renal. 
Aceste activități nu se desfășoară în regim 
de programare, dar sâmbetele, duminicile 
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petrecute în clinică nu au făcut decât să mă 
apropie și mai tare de această specialitate. Am 
avut ocazia să lucrez și să învăț de la oameni 
dedicați și bine pregătiți, care mi-au insuflat 
ideea de conduită profesională, de seriozitate și 
perseverență. 

Ca medic specialist urolog, activez în cadrul 
Spitalului Clinic Județean de Urgență Bistrița, 
un spital în plină dezvoltare, cu un colectiv 
tânăr și ambițios, în cadrul căruia relațiile de 
colegialitate funcționează și asta ne permite 
să oferim o mare diversitate de opțiuni de 
tratament chirurgical și medical.  Pe langă 
un bloc operator bine dotat, pentru o bună 
desfăsurare a activității ai nevoie de colegi 
anesteziști, cardiologi, chirurgi de toate 
specialitățile, nefrologi și mulți alții. Un 
îndemn pentru colegii mai tineri: acceptați 
provocarea de a profesa și în teritoriu, veți 
avea de câștigat experiență, curaj și veți avea 
și satisfacție profesională. Împreună realizăm 
intervenții chirurgicale de anvergură și minim 

invazive, tratând patologii urologice precum 
litiaza urinară, cancerele din sfera aparatului 
urinar și reproducător masculin, urgențe 
urologice. Prin colaborarea spitalului nostru cu 
UMFST, studenții încep ușor, ușor să mișune 
pe holurile spitalului, iar medicii rezidenți să ia 
în considerare stagiile formatoare în instituția 
noastră, beneficiind de sprijinul medicilor cu 
vastă experiență. 

Sunt mândru că sunt absolvent al UMFST și 
recunoscător pentru toare oportunitățile oferite, 
pe care am încercat să le fructific din plin. Sper 
ca niciodată să nu uit de entuziasmul acelor 
ani frumoși, de pornirea plină de avânt în viață. 
Pe toți colegii mai tineri îi sfătuiesc cu drag 
să fie deschiși la minte, îndrăzneți și visători. 
Viața ne oferă, de multe ori, ocazia de a ajunge 
la mari realizări și ține de noi să înțelegem și 
să apreciem aceste șanse. Winston Churchill 
concluziona: „Pesimistul vede dificultatea 
în fiecare oportunitate. Optimistul vede 
oportunitatea în fiecare dificultate.”  
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